
Forgó Pál – „Az Év Tanára”

Templomáldás az Ökofaluban

Tata-Agostyán. Megható és szívet – lelket emelő esemény tör-
tént az Agostyáni Ökofaluban május 12-dikén…

Lévainé Raffai Hajnalka és Imre Attila  
a „ Vitéz Lentulai Mária  Önkéntes” díj  

tulajdonosai   

Tata közművelődését képviselte  
az MZNT a testvérvárosi delegáció tagjaként

A tatai Közművelődési Kerekasztal 2022. február 23-án tar-
totta alakuló ülését. A közös munka eredményeként Népfőis-
kolánk a hivatalos testvérvárosi delegációjában képviselhette 
Tata közművelődését és a helyi civil szervezetek a lengyelor-
szági Pinczówban.

„Napjainkra már mindent elkövettünk, hogy ’kigondol-
kodjuk’ magunkat a természeti környezetből”

Beszélgetés Czumpf Attilával, az Által-ér Völgy Természeti és 
Kulturális Örökségéért díj tulajdonosával…

2. Népfőiskolai hálózati szakmai nap –  
Agyagosszergényen

Ezúttal az agyagosszergényi Közi Horváth József Népfőiskola 
kapott házigazda szerepet egy közös műhelymunkára. 

Áttekintés a Népfőiskolai Klubról

Tevékenységünk áttekintése időszerű, hiszen immár  
negyedik éve gyűlünk össze havi rendszerességgel…

Magyary „Értékes” Műhely a „BorEcset” 
 Művészeti Műhely utódaként

Elmondhatjuk, hogy igazi közösség-összekovácsoló program-
sort tartottunk…

Vendégül láttuk 
a Vasvári Népfőiskola dolgozóit Tatán

A Népfőiskolai hálózati találkozó programsorozat keretében  
meglátogatott bennünket a vasvári Népfőiskola csoportja.

A Magyary Zoltán Tudásközpont fejlesztési projektje lezárult 
- új közösségi tér nyílik hamarosan Tatán

Ikonikus épületnek számított mindig is a régi „HMO” –  
a Honvédségi Művelődési Otthon (ismertebb nevén Tiszti Klub)... 

3 év, 4 csapat, 12 nemzetközi találkozó, 
16 jó gyakorlat – egy szuper projektben, 
avagy egy zárókonferencia margójára

Évet zárt az Erasmus+ projektünk.

Szakköreinkről
Újra izgalmas és népszerű szakkör indult az ősszel nálunk. 

BENDA KÁLMÁN
születésének 110. évfordulójára emlékeztünk

A Benda család a közismert történelmi körülmények okán –  
Trianonra utalok – 1920-ban költözött Budapestre.

„Közös akarat, tapasztalat és muníció” 
– avagy egyedül mindig nehezebb, mint közösségben

Vasvár és Agyagosszergény után Kiscsőszre szólt a meghívás a 
Hálózati Műhelynapok programsorozat következő alkalmára.

Levente Péter születésnapi köszöntése 
a tatai népfőiskolán

Amint szokták volt mondani: kicsit késve, de annál nagyobb szere-
tettel köszöntöttük Tatán november elején a Piarista rendházban a 
Magyary Z. Népfőiskolai Társaság részéről Levente Péter művész 
urat, az országosan ismert Péter Bátyót 80. életéve betöltése al-
kalmából!
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Ismét mögöttünk egy mozgalmas év… 

Az év utolsó Népfőiskolai Hírmondója köszöntő-
jében természetszerűleg adódik az alkalom arra, 
hogy visszatekintsünk az éppen véget érő munkás 
esztendőnkre. Mint mindig, bőven van most is mit 
megemlíteni, felsorolni. Sőt!

Ugyebár minden évben kiemelten fontosnak tartjuk 
a névadónkkal és a Tatai Népfőiskolával kapcsola-
tos évfordulókról való méltó megemlékezést. Kije-
lenthetjük, hogy immáron nem csak a mi Népfőis-
kolánkkal, de a városi önkormányzattal, valamint a 
tatai és a vármegyei közigazgatás vezetőivel együtt 
indítjuk el az évet január 7-i rendezvényünkkel, az 
Arnold Hotelnél elhelyezett emléktábla koszorúzá-
sával. A következő és szintén hagyománnyá emelt 
évfordulónkat a héregi Magyary emlékkonferen-
cia fémjelzi, mely a Magyary házaspár emlékét 
őrző kopjafánál veszi kezdetét, majd neves előadók 
(közigazgatási szakemberek, egyetemi tanárok, 
Magyary szakkollégisták stb.) méltatják névadónk 
kiemelkedő munkásságát a konferencián. A júniu-
si Magyary konferencia pedig már egy egésznapos 
nagy rendezvényünk, melynek apropója Magyary 
Zoltán születésének napja, június 10. Tudomá-
nyos konferenciánkon szintén magas színvonalú 
előadások taglalják a közigazgatás-tudós szellemi 
örökségét, emelik ki munkásságának egy-egy rész-
letét. A nagy elődökre emlékezés vonalán haladva, 
2023. november 27-én pedig már Benda Kálmán 
emléktábláját is megkoszorúztuk, hiszen éppen 110 
éve született a Tatai Népfőiskola első vezetője, a ne-
ves történész, akadémikus.

A népfőiskola egyik alapvető tevékenysége az élet-
hosszig tartó tanulás lehetőségének megteremtése 
minél szélesebb körben. Idén sikerült megújulnunk 
ezen a téren is, hiszen a hagyományos – egyébként 
mindig nagy érdeklődéssel zajlott – népfőiskolai 
előadások helyett most szabadegyetemi kurzuso-
kat indítottunk el, különböző tematikákkal, de a 
mindig népszerű látóutak megtartásával. Először a 
csillagászat tudományáról folytak előadások, majd 
a „Szívügyünk Tata” című programsorral mutat-
tuk be a modern városfejlesztési törekvéseket. Je-
lenleg a tatai értékekről szólnak előadásaink. Akik 
pedig inkább a tevékeny kézműveskedésben talál-

ják meg örömüket, azoknak erre lehetőséget nyúj-
tanak szakköreink (nemezelés, csipke és makramé 
kör, bútorfestés, gyertyaöntés). A korábbi kézmű-
ves műhelyünk is új tematikát kínál: Magyary „Ér-
tékes” Műhely néven a helyi értékek feldolgozását 
tűzte ki célul, sokféle művészeti eszközt, eljárást 
alkalmazva. Nagy érdeklődés övezi a Népfőiskolai 
Klubot is, ahol tagságunkból jönnek össze azok, 
akik szeretnek magvas gondolatokat megosztani, 
mélyenszántó beszélgetéseket folytatni.      

2005 óta jelentetjük meg a Népfőiskolai Hírmon-
dót, mely az évi két lapszámában bőséges informá-
ciót ad át a működésünkről, tevékenységeinkről. 
Ki hinné, hogy már a 17. évfolyamnál tartunk! Az 
eddig kiadott Hírmondóinkat összegyűjtöttük egy 
kötetben, melyhez impozáns, tetszetős külsőt ál-
modtunk meg. Ez a kiadvány méltó összefoglalá-
sa az azóta eltelt működésünknek, szervezeti múl-
tunknak.   

S ha már civil szervezet munkálkodásáról beszé-
lünk, nyilván kiemelt helyet kapnak a különböző 
projektek is, melyek működésünknek alappillérei. 
Korábbi uniós projektjeink lassan lezárulnak, ki-
futnak. Nemzetközi Erasmus+ pályázatunkat is si-
keresen lezártuk, teljesítve minden indikátort. Fo-
lyamatosan viszünk még pályázati projekteket (pl. 
ver-cse.hu hírportálunkkal, népfőiskolai hálózati 
működésünkkel kapcsolatosan), de várjuk a már 
benyújtott pályázataink kedvező elbírálását is.  

S ha már említettem a hálózatunkat is… A lakite-
leki székhelyű Kárpát-medencei Népfőiskolai Há-
lózathoz alapító tagként csatlakoztunk, s azóta is 
szoros szakmai kapcsolatban állunk hálózati part-
nereinkkel. Az idei év újdonsága az a programsor, 
melynek hivatalos neve: hálózati műhelynap. A 
népfőiskolák meghívást kapnak és meglátogatják 
egymást, hogy megismerjék hálózati partnereik 
mindennapi működését, a kollégákat, a székhelyet, 
és jó gyakorlatokkal, újabb ismeretekkel, szemé-
lyes kapcsolatokkal gazdagodjanak, szakmailag 
fejlődjenek. A mi Népfőiskolánk 2024 februárjá-
ban látja majd vendégül Tatán a hálózati tagokat, 
mely eseményre már most nagyon készülünk. A 
közös szakmai munkavégzés mellett megemlítendő 
még a kiadványok közös megjelentetése is. Hama-
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rosan napvilágot lát az Innovációs kollégiumhoz 
tartozó népfőiskolák által összeállított jó gyakorlat 
gyűjtemény, melyben az MZNT – mint kollégiumi 
tag - a népszerű „Ülj mellém!” című, időseknek 
szóló digitális kompetencia-fejlesztő programját 
és a „MaTata Túra” többfordulós matematika ver-
seny-sorozatot mutatja be, képekkel illusztrálva. A 
másik kiadvány nemrég jelent meg, Kárpáti Árpád, 
a hálózat megbízott vezetője tollából a népfőiskolai 
hálózat kialakulásáról, küldetéséről, a közművelő-
dés mai helyzetéről – A magyar jövő szolgálatában 
(A Kárpát-medencei Népfőiskolai Hálózat elindu-
lása és működése) címmel. 

S ha már szó esett a partnerségünkről, meg kell 
jegyeznem, hogy ezt a vonalat is folyamatosan erő-
sítjük, bővítjük. A Magyary tudományos konferen-
cia kapcsán a Károli Gáspár Református Egyetem 
Benda Kálmán Szakkollégiumával is létrejött az 
együttműködés, valamint partnerségi megállapo-
dást kötöttünk a TAVIDÖK-kel (Tata Városi Diá-
könkormányzat) is a jövőbeli közös sikeres prog-
ramszervezés érdekében (ennek egyébként kiváló 
példája az idén már 6. alkalommal megrendezett 
IKSZ Börze – az önkéntesség Népfőiskolánk általi 
segítésének legjelentősebb és leglátványosabb ele-
meként).

Sorakoznak tehát egymás után az eltelt esztendő 
programjai, a rendezvényeink, a sorozataink, mű-
helyeink, látogatásaink és konferenciáink. Lassan 
zárul az évünk, és számunkra egy következő mun-
kás év indul. Bízom abban, hogy még több ered-
ményes hálózati találkozó következik, újabb nem-
zetközi és hazai együttműködésen alapuló projekt 
megvalósítására lesz lehetőségünk. Terveink sze-
rint megújul legfőbb kommunikációs felületünk, 
a honlapunk is. Kihívásokkal, tervekkel, kitűzött 
célokkal teli tehát már gondolatainkban a jövő év 
– felkészülten, tettre készen nézünk kollégáinkkal 
a megvalósítás elébe.

Borsó Tibor 
elnök

Forgó Pál – „Az Év Tanára”

Milyen kapcsolat fűzi Önt a tatai népfőiskolához?

2013-ban csatlakoztam a népfőiskolához, az akkori 
elnök, Keresztesi József meghívására. A Népfőis-
kola célkitűzéseinek, programjainak megismerését 
követően született meg a gondolat egy pszicholó-
giatörténeti sorozat elindíttására, amelyre 2014-ben 
került sor egy 16 előadásból álló sorozattal. Ez volt 
– úgymond – a bemutatkozásom a Népfőiskola tag-
sága előtt. Azóta is rendszeresen rész veszek a Nép-
főiskola egészségügyi előadássorozataiban, rendez-
vényein. Évek óta mint elnökségi tag is részt veszek 
a Népfőiskola munkájában.

Az egészségügyről szól az az előadássorozat, amely-
ben Ön is előadóként szerepelt az előző tanévünk-
ben. Milyen témakörökben hallhattak Öntől előa-
dást?

Szívügyemnek tekintem az idősebbekkel való fog-
lalkozást. Az egészségtudatosság jegyében így elő-
térbe kerültek az Őket érintő témák. Igyekeztem 
olyan témát választani, ami csatlakozik mintegy 
folytatásként az előző témákhoz, így egy sorozat ala-
kulhatott ki. Ennek keretében beszélgettünk régeb-
ben az „Életmódváltás pszichológiai kérdései”-ről, 
erre épült „A krónikus betegségek pszichológiája”, 
majd a „Kardiológiai rehabilitáció pszichológiai 
kérdései” című előadás.

(képünkön a díjazott átveszi az oklevelet Borsó 
Tibor elnöktől)
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Miért tartja fontosnak előadóként a mindenki szá-
mára elérhető előadás-sorozatok szervezését és lá-
togatását?

Az időskori tanulás, az idős oktatás – gerontagógia 
– a felnőttoktatás egy speciális területe. Cél az aktív 
kor után is tanulni vágyó felnőttek igényeinek kielé-
gítése. Itt a motiváció sok esetben az új befogadása 
mellett a már meglévő ismeretek felfrissítése, kiegé-
szítése. Sokan úgy vélik – és joggal -, hogy ezáltal 
lassulnak az időskori mentális leépülés folyamatai 
is. Kimondatlanul egy pszichoedukációs folyamat 
is zajlik az idősödés pszichológia hátterének megis-
merésével. Az élethosszig tartó tanulás az életkor ki-
tolódásával egyre fontosabbá válik. A kutatások azt 
mutatják, hogy azok az idősek, akik megőrzik érdek-
lődésüket, nyitottságukat a társadalmi kapcsolatok 
felé, teljesebb öregkorra számíthatnak. Az előadá-
sokon megjelenőket kevésbé veszélyezteti az elma-
gányosodás veszélye. Az ember társas lény, igényli 
a társaságot, az előadások kapcsán ezt is megkapja. 
Az előadások a tanulás lehetősége mellett kommu-
nikációs színteret is jelentenek, ami a régi kapcsola-
tok fenntartása mellett új kapcsolatok kialakításának 
is teret enged. A mentális egészség fenntartásának 
eszköze lehet a bizonyítási vágy, hogy igenis képes 
vagyok az új információk befogadására, ráadásul 
nem didaktikailag tervezett tanulási folyamatok ér-
vényesülnek, hanem mintegy észrevétlenül zajlik a 
tanulás, a beszámolási kötelezettség terhe nélkül.

(Az interjút készítette:  
Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette)

„Ha szakrálisan nem vagyunk organikusak, prakti-
kusan nem megy”

Templomáldás az Ökofaluban

Tata-Agostyán. Megható és szívet – lelket emelő ese-
mény történt az Agostyáni Ökofaluban május 12-én. 
Ünnepélyesen megáldották a Szent Ferencről elne-
vezett Árpád-kori körtemplom másolatot, amelyet 
már több mint húsz éve építenek a Teremtő nagyobb 
dicsőségére. A szertartást Majnek Antal OFM nyu-
galmazott munkácsi püspök celebrálta tarjáni, eszter-
gomi és kárpátaljai paptársaival. Külön értéke volt a 
szakrális találkozónak, hogy az ország szinte minden 
tájáról érkeztek részvevők, köztük gyalogos zarán-

dokok is. A szentmise utáni szeretet vendégséget a 
Természetes Életmód Alapítvány szervezte, helyi ön-
ellátó gazdaságából származó kínálattal. A Mária Út 
Egyesület támogatása ragyogó példája volt a szolgáló 
és nem hivalkodó szeretetnek. Segítő háttér munkájuk 
csak a szentelés napján vált világossá, még a házigaz-
dák számára is. 

A jó szándékú szervezés ellenére sajnos több kedves 
támogató csak az esti Tatai Híradóból értesült az ese-
ményről. 

Főtisztelendő Püspök atya szentbeszédében a termé-
szeti - társadalmi és lelki béke semmivel sem helyet-
tesíthető fontosságáról beszélt. Ennek alapfeltétele az 
eddigi gondolkodásmódunk megváltoztatása, önma-
gunk és a világ megmenthetősége és élhetővé tétele 
érdekében, Assisi Szent Ferenc életszentségi példa-
mutatását követve.

(1.kép: a templomáldás előtti percek)

A szentmise keretében megáldásra került – egy sze-
mélyben - az építők csapatának vezetője, professzor 
dr. Nemcsics Ákos építész, műegyetemi tanár és az ő 
írásos munkái a templomépítésről. 

A szertartás utáni beszélgetések során Antal atya 
meglepődve hallgatta a körtemplom építésének tel-
jes történetét, többször visszakanyarodva az izgalmas 
részletekhez. 
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1993. már viszonylag régen volt, amikor dr. Petényi 
Sándor vezető régész, a tatai Kuny Domokos Múze-
um munkatársa megtalálta az eredeti XIII. századi ro-
tunda romjait. Ezt követte a régészeti feltárás, majd 
a részlet gazdag leletanyag ismeretében dr Finta Jó-
zsef építész segítségével és ajánlásával megindult a 
tervezgetés, szervezés. Virágh János tatai kapucinus 
atya, tartományfőnök, a kezdetektől szorgalmazta az 
építést mondván, hogy egy teremtésvédelemben élen-
járó ökofalunak - aminek a közelében találták meg a 
régi mintákat - legyen egy monasztikus egyszerűségű 
temploma is, lehetőleg Assisi Szent Ferencről elne-
vezve. És lett! 

(2.kép: az ünnepség látogatói)

Köszönhető mindez dr. Nemcsics Ákos építésben se-
gítő tanítványainak, akik önkéntes munkában végez-
ték a feladatukat és kőművesüknek Moravcsik Tibor-
nak. Az utolsó három évben régi helyi építőmesterek: 
Schmidtmayer Henrik és Tisch László segítségével 
fejeződött be a kupola és a térdfal kialakítása, vala-
mint a grandiózus vakoló munka! Majd ezt követték 
az ácsok: Tuboly János, zseniális fiatal szakember, 
társaival, Nagy András nevű mesterük irányításával. 
Jelenleg dr. Bóna István, a Képzőművészeti Egyetem 
tanára tanítványaival munkálkodik a régi szekkók 
felfestésében. A befejező munkákban részt vesz még 
Sára János etnográfus, polihisztor is. Az építéshez 
még két dologra volt szükség, az Úr segítségére és 
kőre. A követ pedig Budai Attila, tardosi kőbánya tu-
lajdonos biztosította.

A munkamegosztásban a kezdettől részt vesz az épít-
tető Természetes Életmód Alapítvány. Neki „csak” az 
infrasrtukturális háttér és minden egyéb feltétel bizto-
sítása a feladata. 

A teljes történet megismerése után Főtisztelendő Püs-
pök atya a többi résztvevőre is kérte az Isten áldását, 
akárcsak a körtemplomtól induló, 2016-ban kihirde-
tett Ökológiai Megtérés Engesztelő Útjára is.

Természetes Életmód Alapítvány

„Vitéz Lentulai Mária Önkéntes” díj – 2023. 

Beszélgetés Lévainé Raffai Hajnalkával, a TSZC 
Bláthy Ottó Technikum, Szakképző Iskola  
és Kollégium iksz koordinátor tanárával

Mennyire új keletű az Ön és a tatai népfőiskola szak-
mai kapcsolata?

      A Magyary Zoltán Népfőiskolai Társasággal 
évek óta szoros együttműködésben állok. A népfőis-
kola kollégáival nagyon hamar megtaláltuk a közös 
hangot és közös céljainkat. Úgy gondolom, haté-
kony és sikeres munkát végzünk együtt. Diákjaink 
rendszeresen végeznek iskolai közösségi szolgálatot 
a tatai népfőiskolánál. A délutáni foglalkozásokon, 
tanfolyamokon segítenek az előkészületekben és a 
lebonyolításban. Tanulóinkkal nagy létszámmal vet-
tünk részt minden IKSZ Börzén. Az V. IKSZ Börzén 
(2023. 11.24.) előadást tartottam a fogadó szerveze-
tek képviselői számára az iskolai közösségi szolgálat 
dokumentációjával és lebonyolításával kapcsolatban. 

(képünkön a díjazott tanárnő átveszi  
az elismerő oklevelet)
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Milyen önkéntes tevékenységgel segítette Népfőisko-
lánkat?

      A népfőiskola rendezvényein, tanfolyamain, fog-
lalkozásain segítenek diákjaink. A tanulók érdeklő-
désének felkeltésében és részvételük koordinálásával 
segítem a munkát.

Fontosnak érzi-e egy civil szervezet segítését önkén-
tesként, s ha igen, miért?

Fontosnak érzem azt, hogy segítsük egymás munká-
ját és megkönnyítsük a feladatok elvégzését. A fel-
adatok teljesítéshez szükséges tanulók feltérképezése 
nem mindig egyszerű, ha viszont megtaláljuk ezeket 
a lelkes gyerekeket, akkor az ő iskolai közösségi szol-
gálatukkal színesíthetjük a rendezvényeket. Amit a 
legfontosabbnak tartok, hogy ezzel a tanulók is na-
gyon sokat fejlődnek, új szituációkban próbálhatják 
ki helytállásukat. Alkalmasságukat bizonyítja, hogy 
az előző években két tanulónk is részesült AZ ÉV 
ÖNKÉNTESE DÍJBAN (Bonta Zoltán és Balogh Szi-
dónia).

Bízom benne, hogy együttműködésünk sok sikerrel 
folytatódik a jövőben is.

Tisztelettel gratulálunk az elismeréshez! Munkájához 
további sok sikert kívánunk!

(Az interjút készítette:  
Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette)

„Vitéz Lentulai Mária Önkéntes” díj – 2023.  

Beszélgetés Imre Attila Dilesz grafikussal,  
a díj tulajdonosával 

Mennyire új keletű az Ön és a tatai népfőiskola szak-
mai kapcsolata?

Először 2007-ben kerültem kapcsolatba a tatai nép-
főiskolával. Jellemzően szeretek segíteni ott, ahol 
éppen az én szaktudásomra, gyakorlatomra szükség 
lehet, és hozzájárulhatok egy projekt, program si-
keréhez. A népfőiskola rendszeresen megjelenteti a 
Népfőiskolai Hírmondó című lapját, melyet abban 

a nyomdában készítenek el, ahol én is ismeretséggel 
rendelkezem. Tudomásomra jutott, hogy szívesen 
vennék ott a közreműködésemet a lapok kiadásánál. 
Így elvállaltam, hogy besegítek a kollégámnak, s az-
óta is folyamatos ez a közreműködés. 

(képünkön a díjazott átveszi az oklevelet)

Milyen önkéntes tevékenységgel segítette Népfőisko-
lánkat?

Hivatásomból adódóan elsősorban a nyomdai elő-
készítésben segédkezem. A lap megjelenése előtt a 
népfőiskola kommunikációs vezetőjétől megkapom a 
teljes anyagot (az írott és a képes tartalmakat), a logó-
kat és a cikkek sorrendjét. Nekem onnantól az a fel-
adatom, hogy a megjelenés formájába öntsem a lapot. 
Kiváló az együttműködés a népfőiskola kollégáival.

Fontosnak érzi-e egy civil szervezet segítését önkén-
tesként, s ha igen, miért?

Az ember igyekszik ott segíteni, ahol lehetősé-
ge, szakmai tudása van hozzá. Egy civil szerve-
zet életében különösen fontos, hogy kapjon kül-
ső segítséget speciális szakmai feladatoknál, mint 
például a nyomdai előkészítés. Örülök az együtt-
működésnek, és köszönöm, hogy ebben az évben 
ezzel a díjjal ismerték el az önkéntes munkámat.   

 Tisztelettel gratulálunk az elismeréshez! 
Munkájához további sok sikert kívánunk!
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Tata közművelődését képviselte az MZNT a test-

vérvárosi delegáció tagjaként

A tatai Közművelődési Kerekasztal 2022. február 
23-án tartotta alakuló ülését, melyen Népfőiskolánk 
alapító tagként, sőt az ötlet kezdeményezőjeként 
vett részt. A kerekasztal célja a helyi civil és egyéb, 
a kultúra területén városunkban tevékenykedő szer-
vezetek, cégek és intézmények összehangolt műkö-
dése. 

A közös munka eredményeként a Magyary Zoltán 
Népfőiskolai Társaság a városi hivatalos testvérvá-
rosi delegációjában képviselhette Tata közművelő-
dését és a helyi civil szervezetek a lengyelországi 
Pinczów városában. A négy napos út célja a pan-
démia miatt háttérbe szorult – immár 2024-ben 20 
évre visszatekintő - közös testvérvárosi programok 
felélénkítése volt. Az utazáson részt vett Osgyáni 
Zsuzsanna nemzetközi referens, dr. Varga András 
képviselő, Gombás József, a lengyel kisebbségi ön-
kormányzat tagja, Murányi Tiborné tolmács, Tóth 
Balázs Gergelyné Hubik Mónika a MZNT irodave-
zetője, Brondos Júlia és Kiss Odett – a Tatai Refor-
mátus Gimnázium tanulói. A kis csapatot Pázmándi 
Erzsébet juttatta el Pinczówba és onnan haza. 

Pinczów térségi közigazgatási feladatokat ellátó te-
lepülés. Neve jelentése a legenda szerint „öt bagoly” 
– ezért ne csodálkozzunk, ha mindenhol öt bagolyt 
ábrázoló ajándéktárgyakkal találkozunk. 

Nagyon izgalmas utazás volt, ahol megismerkedhet-
tünk a helyi polgármesterrel, illetve helyettesével, a 
helyi általános iskolák igazgatóival, a múzeumigaz-
gatóval és helyi diákokkal is. Megtekintettük az ál-
talános iskolákat, a térségi múzeum épületeit és kiál-
lításait – melyeken maga az igazgató vezetett végig 
bőséges tudnivalókkal ellátva. A regionális múzeum 
szoros kapcsolatot ápol a helyi lakossággal és a vá-
rosból elszármazottakkal is, aktívan gyűjti a hely-
történeti kiállítást gazdagító tárgyakat, emlékeket. 
Rendszeresen szerveznek a múzeumban gyermekek 
részére múzeumpedagógiai foglalkozásokat is. 

Az általános iskolákban mind a pedagógusok, mind 
a tanulók nagyon kedvesek voltak – láthatóan örül-
tek a találkozásnak. Diákjaink segítségével – és per-

sze a polgármester és iskolaigazgatók jóváhagyá-
sával – további szoros, diákcserés együttműködést 
terveztünk el. 

(1. kép: látogatás az egyik helyi általános iskolában)

A kirándulás során a környezeti nevelés témájába is 
betekinthettünk: meglátogattunk egy 2022 őszén át-
adott ökológiai oktatási központot Umianowicében, 
ahol a helyi Nida folyó élővilágát ismertetik meg a 
látogatókkal, melyet egy folyót szimuláló akvárium 
is segít. 

(2. kép: az oktatási központ belső tere)

Itt nem csak állatokkal, hanem veszélyeztetett növé-
nyi fajok termesztésével és természetbe való vissza-
juttatásukkal is foglalkoznak csakúgy, mint veszé-
lyeztetett, sérült madarak ápolásával is. 
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A szakmai feladatok között meglátogattuk a város 
nevezetes helyét: a Szent Anna kápolnát. Gyönyörű 
kilátás nyílott innen a városra. Nem véletlenül ked-
velt a házasulandók körében, mint fotós helyszín. 

(3. kép: a gyönyörű Szent Anna kápolna)

Majd bejártuk a térségben található Michalówban 
működő lovardát, ahol gyönyörű arab lovakat te-
nyésztenek. A lovak mellett tejelő szarvasmarhá-
kat és birkákat, kecskéket is tenyésztenek, tartanak. 
Állataikat rendszeresen versenyeztetik mind hazai, 
mind nemzetközi színtéren. Az elnyert díjakat egy 
külön erre a célra felújított - régi terménytároló 
épület két emeletén állítják ki. Elmondásuk alapján 
olyan sok díjuk van, hogy már nem fér el.

Ajánlom mindenkinek, hogy ha teheti, látogasson el 
testvérvárosunkba.

Hubik Mónika

„Napjainkra már mindent elkövettünk,  
hogy ’kigondolkodjuk’ magunkat a természeti 

környezetből”

Beszélgetés Czumpf Attilával, az Által-ér Völgy Ter-
mészeti és Kulturális Örökségéért díj tulajdonosával

- Ha röviden kellene aposztrofálnod magad, mit 
mondanál?

A legnagyobb jó, ha olyat tehetek, amit szeretek csi-
nálni és az másoknak is jó, főleg a teremtett világnak, 
egyszerűbben: az ökológiai rendszernek.

- 34 éven át dolgoztál a Duna-Ipoly Nemzeti Park 
Igazgatóságnál, illetve annak elődjénél, a Budapesti 
Természetvédelmi Igazgatóságnál. Milyen munka-
körben, és milyen tevékenységet végeztél?

A Gerecsei Tájvédelmi Körzet vezetőjeként kezdtem 
a hivatásos természetvédelmi tevékenységemet, az-
tán később Gerecsei Tájegység vezetőként folytattam 
25 éven át, majd természetvédelmi felügyelőként fe-
jeztem be 2022-ben. Méltó utódom Csonka Péter, a 
Tatai Vadlúd Sokadalom megálmodója, akivel aktív 
koromban sok évig együtt is dolgoztam.

- Agostyáni Ökofalu, Természetes Életmód Alapít-
vány. Milyen szerepet játszottál a létrejöttükben?

Az Agostyáni Ökofalunak, illetve annak működését 
szervező Természetes Életmód Alapítványnak ki-
gondolója, egyik alapítója vagyok.

- Miért tartod hivatásodnak a környezetvédelmet?

Pontosabban az ökológiát, ami magába foglalja a 
környezetvédelmet és a természetvédelmet is. Az 
első ti. a terápiával, az utóbbi a higiéniával foglal-
kozik; elválaszthatatlanok egymástól. Azért tartom 
hivatásomnak az ezzel való foglalkozást, mert min-
den az életről szól, valódi értelemben a fenntartható                    
életről, és én (is) szeretek élni. Másodsorban ehhez 
értek, vagy inkább szeretnék jobban érteni.

- Hogyan lehet a hétköznapokban környezettudato-
san élni – vagyis mi mit tehetünk környezetünkért 
mindennapjainkban, napi rutinjaink során?
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Nem könnyű a hétköznapokban környezettudatosan 
élni, mert olyan világban élünk, ahol napjainkra már 
mindent elkövettünk, hogy „kigondolkodjuk” magun-
kat a természeti környezetből, ami megtart bennün-
ket, és ha nem gondoljuk vissza magunkat mihama-
rabb, megárt nekünk. Főképpen az a sok szennyezés, 
amit folyamatosan belerakunk. Mára már nem „kedv 
kérdése”, hogy keresnünk kell az alkalmazkodás al-
ternatíváit. Követhető minták, példák, jó gyakorlat 
nélkül ez az út nehezen járható. Ezen szeretne segí-
teni az Agostyáni Ökofalu és számos más, hasonló 
rendező elven működő hiteles hely, ahol A-Z-ig ta-
nulható a fenntarthatóság életmód életvitelszerűen. 
Külön öröm számomra, hogy alapítója lehettem a 
Magyary Zoltán Népfőiskolai Társaságnak, mert ide 
is „kiszervezhető” az ilyen típusú oktatás. Jó hírem 
van! Ha valaki tágabb merítést szeretne ezekből az 
ismeretekből, úgy, közvetlen közelünkből indul az 
Ökológiai Megtérés Engesztelő Útja, aminek szintén 
alapítója vagyok. Íme a lehetőség: fenntarthatósági 
elvek szerint működő helyszínek felkeresése és a 
követhető jó gyakorlat megtanulása, mintaként való 
alkalmazása egy saját környezettudatos otthon kiala-
kítása során. Az útvonal: 2016-tól az Agostyáni Öko-
falu Szent Ferencről elnevezett körtemplomától kiin-
dulva a Dunántúl legszebb részeit érintve Gyűrűfűig, 
az első magyar ökofaluig tart, kb. 400 km hosszan.

(a képen Czumpf Attila átveszi a kitüntetést  
Michl József polgármestertől –  

fotó: Tata Város Önkormányzata)

Jelszó: Ha szakrálisan nem vagyunk organikusak, 
praktikusan nem megy. És a fele már elfogyott! 
(Lásd ökológiai túlhasználat napja 2022.). Jó utat, 
szerencsés visszatérést!

(Az interjút készítette: Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette)

Az MZNT bemutatkozása a Neumann János 
Egyetem MNB Tudásközpontjában

A Neumann János Egyetem MNB Tudásközpont, 
Gazdaságföldrajzi és Településmarketing Központ-
jában, Budapesten a „Neumann 120 év” és nemzeti 
identitásmenedzsment címmel megtartott workshop 
„Nemzeti értékteremtők és identitás” blokk részé-
ben olyan híres magyarokról szóltak az előadások, 
akinek nevét népfőiskola viseli.

Megtiszteltetés volt számunkra, hogy a Magyary 
Zoltán Népfőiskolai Társaság is bemutatkozhatott 
az eseményen „Magyary Zoltán, a magyar közigaz-
gatás-tudomány első számú klasszikusa” című pre-
zentációval, Borsó Tibor elnök előadásában.    

(képünkön az előadó)

2. Népfőiskolai hálózati szakmai nap –  
Agyagosszergényen

Ezúttal az agyagosszergényi Közi Horváth József 
Népfőiskola kapott házigazda szerepet egy közös 
műhelymunkára. 
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A rendszeressé most váló szakmai találkozások 
komplex célzatúak: egymás működésének, tevé-
kenységi rendszerének megismerése, az együttmű-
ködési pontok megtalálása, a partnerség erősítése, jó 
gyakorlataink átadása, és nem utolsó sorban a sze-
mélyes kapcsolatok létrejötte, fejlődése.

Szalai Viktor, a népfőiskola elnöke röviden bemu-
tatta a szervezet tevékenységi körét, mely a könyv-
kiadástól a kézműves workshopokon, kulturális 
programokon, filmvetítéseken át az író-olvasó ta-
lálkozókig, olvasóegyletekig terjed. Külön fejezetet 
szentelt az intézmény névadója életútjának részle-
tes ismertetésének, melyhez csatlakozott a martosi 
Eszterházy János Akadémia alapító igazgatójának, 
Gubík Lászlónak az előadása – lévén mindkét tör-
ténelmi személyiség a maga korában és az utókor 
számára is példaértékű.   

Hallottunk előadást még az Egyháztörténeti Kuta-
tócsoportról is, annak szakmai eredményeiről és a 
népfőiskoláról Soós Viktor Attilától. Az ő megfogal-
mazásában az agyagosszergényi népfőiskola nem 
tudományos intézmény, de szellemi műhelyként 
működik. Magában hordozza a térségi szerepválla-
lás lehetőségét, a kapcsolati hálózat kialakítását is. 

Érdekes színfoltként az olvasóegylet életre hívásá-
ról Dr. Borbély József beszélt, bemutatva a szűkebb 
réteget megcélzó kulturális program történetét és 
kapcsolódását a népfőiskolai tevékenységekhez. 

A fiatalokról mint célcsoport megtalálásáról külön 
projekt szól a népfőiskolán. Káldy Márton és Soós 
Viktor Attila mutatta be a 14-25 év közötti ifjak 
megszólításának ötletét és a törekvés eredményét. 
Az alapgondolat a covid járvány kezdetére nyúlik 
vissza, ugyanis akkor 52 héten át osztottak meg a 
Facebook oldalon lélekerősítő gondolatokat. Ezt új-
ragondolva született az ötlet: a fiataloknak kártya-
játék formájában adják ki e gondolatokat, melyet 
aztán a Társas esték programhoz is kötni lehetett. 
A népfőiskolák működésében mindig is sarkalatos 
kérdés a fiatalok elérése, megszólításuk lehetőségei, 
módszertana. Örömmel vesszük ezeket a jó gyakor-
latokat is mindannyian.   
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Következő állomásunk az Élő Forrás Hagyományőr-
ző Egyesület kiscsőszi székhelye lesz.  

 Csoportkép fotó: Káldy Márton és Kóbor Mira - 
Közi Horváth József Népfőiskola

Szöveg és fotók:  
Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette (MZNT)

Áttekintés a Népfőiskolai Klubról

Tevékenységünk áttekintése időszerű, hiszen immár 
negyedik éve gyűlünk össze havi rendszerességgel, 
a második hét szerdai napján a Fischer házban egy 
kis beszélgetésre.

Az örökös tiszteletbeli elnökünk javaslatára ösz-
szeverbuválódott társaság mára, némi átrendeződés 
után tizennégy főből áll. A szokásos, pár fős hi-
ányzás mellett ez egy bevált létszám ahhoz, hogy 
a kétórás klubnapon mindenki megnyilatkozhasson. 
Fontosnak tartjuk ezt betartani, bármilyen nehéz is 
mondandónk félbehagyása, lerövidítése, vagy a töb-
biek mondandójába való sorozatos bekapcsolódás 
elkerülése.

Megállapodáson alapuló témáink voltak: Külső-bel-
ső szépség; Játék – homo ludens; Választott téma; 
Barátság; Kedvenc könyvem; Altruizmus; Az élet 
változása; Sorsfordító életeseményem; Nők a világ-
ban; Életmód; Legemlékezetesebb utazásom, Nyári 
kerti parti Bajon, Szabadság és korlátok a minden-
napokban; Eutanázia. Decemberben, az őszi komoly 
témák lezárásaként vidám percekkel kerekítjük le az 
évet.

A tárgyalt témák egy része általános, közéleti fo-
galom volt, más része tagjaink által előadott, saját 
tapasztalat. Mindkét forma megfelel annak a célki-
tűzésnek, hogy komoly dolgokról komolyan beszél-

gessünk. Meghallgassuk mások tapasztalatát, véle-
ményét, árnyaljuk, és szellemi csemegeként esetleg 
alakítsuk is saját magunk tudását.

Nemcsak a klubnap ideje alatt foglalkozunk a té-
mákkal, hanem előzetesen készülünk rá, döntően a 
szakirodalom és az internet segítségül hívásával.

Mi ez, ha nem maga az ÉLETHOSSZIG TANU-
LÁS!?

Bizony az, mégpedig interaktív részvétellel. Mivel-
hogy nemcsak befogadóként viselkedünk, hanem 
aktívan egymáshoz kapcsolódunk.

Áttekintve a tevékenységünket, bátran állíthatjuk, 
hogy megfelelünk a népfőiskola alapfeladatainak, 
„a világban való eligazodáshoz szükséges élethosz-
szig tanulás segítése, hozzájárulás a modern vilá-
gunk változásainak megértéséhez, az új ismeretek 
megszerzéséhez”. Vagyis az élethosszig tartó tanu-
lásnak, és a közművelődési feladatnak is.

Nagyra értékeljük összetartozásunkat, barátságun-
kat. Tagságunk a népfőiskola legaktívabb önkénte-
seiből áll. Részt vettünk az előadásokon (még grá-
tisz előadóként is), szakkörökben, a szabadegyetemi 
előadásokon, a népfőiskolai rendezvények, koszorú-
zások mindegyikén, tagjaink többségével a közgyű-
lésen is.

Ezáltal a saját épülésünkre és szórakozására végzett 
tevékenységünket a népfőiskola éves eredményének 
részeként értékeljük.

(Képünkön a klub tagjai)

Fejér Mária 
klubvezető



12.
Magyary „Értékes” Műhely a „BorEcset”  

Művészeti Műhely utódaként

Elmondhatjuk, hogy igazi közösség-összekovácsoló 
programsort tartottunk, és jó pár éve jól működött, 
ez a „BorEcset” kézműves foglalkozás, amit Hubik 
Mónika irodavezetőnktől vettem át.

Ez az új foglalkozás a jövőre tekintve megújulással 
indult október 19-én. 

Egy Firenzéből származó színező kiadvány alapján 
született meg Hubik Mónika ötlete, hogy járjuk kör-
be Tata értékeit. 8 hónapon keresztül, minden hó-
napban egy-egy kiválasztott helyi értéket dolgozunk 
ki bizonyos technikával, mindenki önmaga meglá-
tása alapján vázolva, de követve a lefényképezett 
motívumot, alakot, díszítést. Majd a későbbiekben 
ezek az alkotások egy „Helyi Értékek” c. kiadvány-
ba kerülnek, és kiállításon is bemutatjuk ezeket, 
mint helyi értékek, hiszen valóban értéket fognak 
képviselni. 

Első foglalkozásunkon egy ismertető megbeszélés-
sel indítottunk. A szakkör tagjainak véleménye meg-
oszlónak bizonyult, kicsit idegenkedve fogadták az 
újítást, de aztán lassan belendültek az alkotás folya-
mataiba, és lelkesen dolgoztak a remekműveiken. 
Először egy séta keretében felkerestük a legközeleb-
bi értékeket, fotóztuk, majd az irodába visszatérve 
vázoltuk a látottakat. 

(Képünkön a lelkes fotózók, akik megörökítik séta 
közben a megfigyelt motívumokat, szép részleteket)

(Képeinken: az első foglalkozáson, több helyszín 
meglátogatása után a Magyary Zoltán szülőházán 
látható kapu és egy motívum kidolgozása mellett 

döntöttek az alkotók)

A második találkozáskor a műhelytagok már a váz-
lat elemeit színezték ki saját elképzelésük alapján.

(Képeinken a mindig vidám csapat és az elkészült 
helyi értékek egyike – saját megvalósításban)

Úgy éreztem, az eddigi foglalkozások kellemes, jó 
hangulatban teltek, és remélem, a következők is ha-
sonlóak lesznek.

Szöveg és fotók: 
Molnár Mónika 

Magyary „Értékes” Műhely foglalkozás-vezető

Vendégül láttuk  
a Vasvári Népfőiskola dolgozóit Tatán                            

A Népfőiskolai hálózati találkozó programsorozat 
keretében meglátogatott bennünket a vasvári Nép-
főiskola csoportja. Magukkal hozták a környező fal-
vak néhány polgármesterét és intézmény vezetőjét. 
Elősegítve ezzel, hogy a Népfőiskolák működését és 
feladatait jobban megismerhessék a további sikeres 
együttműködés érdekében.

2023. november 8-án délelőtt érkeztek hozzánk. Kis 
nehézséggel ugyan, (folyamatosan áramszünetünk 
volt aznap reggel körülbelül 20-szor ment el és jött 
vissza az áramszolgáltatás…) de délelőtt 10 h körül  
fogadni tudtuk őket.
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Készültünk számukra friss kávéval és apró vendég-
váró édes-sós falatokkal. 

Borsó Tibor elnök kezdte a szervezetünk bemutató-
ját Magyary Zoltán – névadónk - életének bemutatá-
sával, folytatta társaságunk működésével és felada-
taink bemutatásával, és az elmúlt évek projektjeinek 
felidézésével. Itt kimerítő részletességgel kitért arra, 
hogy mely projekt milyen sikerességgel tudott meg-
valósulni és az apróbb nehézségeket is megemlítette 
annak megoldásával egy-egy anekdotán keresztül.  

Ezt követte Hubik Mónika irodavezetőnk előadása, 
aki a közművelődési tevékenységeink bemutatásá-
val folytatta, valamint, hogy szervezetünk milyen 
feladatokat lát el és milyen feladatokat-szerepeket 
vállal át a Várostól. Kitért még számos nagyobb 
léptékű programunkra is, és részletesen mutatta be 
ezeket a vendégeinknek.

Ezt követően Vigh Anita szakkörvezető prezentáci-
ója következett az ASZAKKÖR program bemutatá-
sával. A szakköri életről szóló rövid ismertetőt fotós 
slide-ok színesítették. Előadását Likóné Erzsike 86 
éves szakköri tagunk megható sorainak felolvasásá-
val zárta, aki levelében leírta, hogy számára az éle-
tében mit jelentenek a szakköri programok. 

Végül de nem utolsó sorban Hadarics Erika kolléga-
nő mutatta be a feladatait és magáról az épületről is 
(Bercsényi u. 1 iroda) érdekes információkat osztott 
meg hangulatos prezentációjában. 

Kellemes és kötetlen hangulatban telt a délelőtt, 
amit itt töltöttek nálunk a vendégek, kávézás és kis 
szünetet tartva megtekintették a Piarista Rendház 
folyosóját, az itt található állandó kiállítás képeit, 
valamint Borsó Tibor elnök beszélt az épület törté-
netéről röviden. 

Sajnos az idő rövidsége miatt tovább kellett indulniuk az 
ebédjük helyszínére és a következő programjukra. 

Köszönjük, hogy itt voltatok Vasvár és nagyon örülünk, 
hogy meglátogattatok bennünket. Így tudjuk a kapcsola-
tainkat elmélyíteni és igazán élővé tenni a partner szer-
vezetekkel. Így folytatódik a hálózati találkozó sorozat 
idén és jövőre is. Hamarosan újabb Hálózati programunk 
lesz Kiscsőszön a Hunyor Népfőiskolánál ahonnan ismét 
rövid hírrel számolunk be. 

Vigh Anita
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A Magyary Zoltán Tudásközpont  

fejlesztési projektje lezárult -  
új közösségi tér nyílik hamarosan Tatán

(Képünkön a megújult homlokzat)

Ikonikus épületnek számított mindig is a régi 
„HMO” – a Honvédségi Művelődési Otthon (ismer-
tebb nevén Tiszti Klub). Az idő előrehaladtával egy-
re fogytak a funkciói, romlott az állaga, majd végleg 
bezárult a kapuja. Most ismét megtelik majd élettel, 
teret ad közösségi, kulturális eseményeknek, helyet 
biztosít induló innovatív vállalkozásoknak és start-
up kezdeményezéseknek, találkozóknak, kulturális 
programoknak. 

Az épületrész (387 m2) felújítása megtörtént a pro-
jekt előírásai szerint, az ERFA költségek (137,72 
millió forint európai uniós vissza nem térítendő 
támogatás) felhasználásával. A korábbi beosztás-
hoz képest teljesen átalakult az épület belső tere. 
Hatalmas, világos hall fogadja a belépőket, majd 
a szolgáltatásnak megfelelően kialakított termekbe 
érkezünk: kávézó, coworking helyiségek (közösségi 
munkavégzésre alkalmasak), bérelhető és személy-
zeti irodák, oktatótermek, gyermekek részére tágas 
foglalkoztatóterek. Az ötletgazdák és a tervezők 
nem titkolt szándéka valósulhatott meg a beruhá-
zással: közösségi, kulturális és gazdaság-fejlesztést 
is támogató, a város vonzerejét is növelő épületrész 
jött most létre.

(Képünkön a leendő gyermekparadicsom)

Egy másik fejlesztés eredményeképpen, szintén pá-
lyázati támogatásból kialakították az épület hátsó 
traktusában helyet kapó, akadálymentesített városi 
könyvtárat olvasóteremmel, előadó- és konferenci-
ateremmel, kiállítótérrel, irodákkal, könyvraktárral. 
Érdekesség és gesztusértékű, hogy Körmendi Géza 
bácsi nevét kutatószoba, Kálmán Attiláét egy külön 
terem is őrzi.  

(Képünkön az olvasóterem és az emeleti szint)

A zárórendezvényen részt vett Bencsik János or-
szággyűlési képviselő is, aki köszönetet mondott a 
projekt sokszintű közreműködőinek: a város veze-
tésének a kulturális élet felpezsdítése iránti elkötele-
zettségéért, a projektcsapatnak az irányító munkáért, 
Páhy László építésznek a tervezésért, a kivitelezők-
nek pedig azért az összehangolt munkáért, melynek 
végeredménye az impozáns, korszerű közösségi tér.

(Képünkön a sajtótájékoztató pillanatai)
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A Komárom-Esztergom Vármegyei Közgyűlés ré-
széről Borsó Tibor foglalta össze a létrejött beru-
házási folyamatot a pályázati tervezéstől az utolsó 
simításokig, kiemelve, hogy nem ráncfelvarrás tör-
tént, hanem funkciójában megújuló, innovatívan 
kialakított közösségi térrel gazdagodott a város. A 
Magyary Zoltán Népfőiskola elnökeként külön meg-
jegyezte, hogy örömmel konstatálta a névválasztást

Michl József polgármester beszédében külön ki-
emelte, hogy széleskörű közösségi bevonódást remél 
az épület megnyitásától: helye lesz ott gyermekek-
nek szóló foglalkozásoktól a vállalkozók jelenlétén 
át a könyvek és a helytörténet iránt érdeklődőkig 
minden korosztálynak. A beruházás második szaka-
sza indulhat el most, a termek, előadók berendezése, 
élettel megtöltése. A parkolási lehetőségek száma 
pedig a TÁVHŐ épülete helyére tervezett parkoló 
kialakításával bővül majd.

(Képünkön a tágas emeleti közlekedő)

Az épület várhatóan 2024 tavaszán nyílik meg a kö-
zönség előtt. 

Szöveg és képek:  
Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette

3 év, 4 csapat, 12 nemzetközi találkozó, 16 jó 
gyakorlat – egy szuper projektben 

avagy egy zárókonferencia margójára

Évet zárt az Erasmus+ projektünk. A magyarkani-
zsai CNESA OMI, a székelyudvarhelyi HUREF és a 
martosi Marthos o.z. képviselői a tatai koordinátor, 
azaz a Magyary Zoltán Népfőiskolai Társaság invi-
tálására érkeztek a zárókonferenciánkra.  

16 jó gyakorlat – egy gyűjteményben    

A zárókonferenciára már véglegesített jó gyakorla-
tok az alábbi témakörökben segítik felhasználóikat:

- a csoportalkotás kérdései idősek digitális képzé-
séhez,

- fiatalok motivációs kérdőíve a mentorként való 
bevonásukhoz,

- a digitális eszközök általános bemutatása (a szá-
mítógéptől az okostelefonon át a gondosóráig),

- a kapcsolattartás és az online képzés lehetőségei 
(a Skype-tól a Zoomon át a saját e-mail fiókig),

- a közösségi média használata,

- a webes vásárlás és az e-ügyintézés lehetőségei,

- kéretlen tartalmak és álhírek kezelése,

- idősek elégedettségi kérdőíve a képzés után.



16.
A zárás napja             

Először Borsó Tibor köszöntötte a résztvevőket, 
majd Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette projektme-
nedzser összefoglalta a három évet számokban is: 16 
jó gyakorlat, 13 külső szakmai értékelés, 23 utazó 
projekttag, 325 megjelenés 63 különböző felületen, 
21 online és 10 személyes találkozó, egy nyitó- és 
egy zárórendezvény, 880 e-mailváltás.  

(Képünkön a projektmenedzser)

Szilassi Andrea informatikus könyvtáros, a net-
nagyiklub.hu ötletgazdája és tulajdonosa és Izing 
László kollégánk mint szakmai értékelők tartottak 
előadást a projektről. 

Sarnyai Károly magyarkanizsai, Balla Zoltán szé-
kelyudvarhelyi és Edmár Attila martosi partnereink 
arról beszéltek, hogy hogyan élték meg a projektet, 
milyen tapasztalatokkal lettek gazdagabbak. Meg-
tekintettük még az Alsómocsoládi Teleház „Netre-
Fel!” tananyagának ismertetőjét, melynek témaköre 
a projektünkkel megegyező: az idősek digitális ké-
pességeinek fejlesztése. Érdekes színfoltnak számí-
tott a Tempus Közalapítvány prezentációja, mely az 
újabb pályázati lehetőségeket mutatta be. 

A szakmai tartalomban bővelkedő, mégis jó han-
gulatú konferencia után együtt töltötték a délutánt a 
partnerek, megismerkedve Tata és környéke szépsé-
geivel, értékeivel.     

A négy szervezet közös munkája alapján elkészült 
jó gyakorlat gyűjtemény elérhető lesz a partnerek 
honlapjain.

Szöveg: Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette 
Fotók: Farkasdi Tünde

(Képünkön az Erasmus projektcsapata)

BENDA KÁLMÁN 
születésének 110. évfordulójára emlékeztünk 

(Nagyvárad, 1913. nov. 27. – Bp, 1994. márc. 13.)

(Képünkön a koszorúzási ünnepség,  
melyen Keresztesi József tartott beszédet)

A Benda család a közismert történelmi körülmények 
okán – Trianonra utalok – 1920-ban költözött Bu-
dapestre. Az érettségit követően a Pázmány Péter 
Tudományegyetem történelem-földrajz szakára irat-
kozott be, ott szerzett tanári oklevelet 1937-ben.

Benda professzor tudományos (tudományszerve-
ző-ismeretterjesztő) tevékenysége is jelentős, ki-
emelkedő értéket képvisel országosan is, de francia 
nyelvterületen is számon tartják működését. Tatai 
tevékenységét követően a Vallás- és Közoktatásügyi 
Minisztériumban dolgozott, ezt követően a Teleki 
Pál Tudományos Intézetben töltött be vezető-irá-
nyító feladatokat 1949-ig, annak megszűnéséig. Az 
ezt követő években (1951-től 57-ig) a Dunamelléki 
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Református Egyházkerület irattárából rangos tudo-
mányos intézetet szervezett, a ma is működő Ráday 
Gyűjteményt. A következő három évtizedben az 
MTA Történettudományi Intézetében dolgozott kü-
lönböző területek vezetőiként, de tanított a Szegedi 
Egyetemen, majd az ELTE Bölcsészettudományi 
Karán is. Közben (1980-tól) ellátta a Ráday Gyűjte-
mény vezetését, és 1993-ban ő lett a Károli Gáspár 
Református Egyetem alapító rektora. Ezekben az 
években sok más feladatot is végzett, tudományos 
munkásságának elismerését jelzi, hogy 1961-ben 
megszerzi a történettudományok kandidátusi, majd 
1979-ben a doktori fokozatot. Később az MTA le-
velező és hamarosan rendes tagja, sőt a Történet-
tudományi Bizottság elnökévé is megválasztják 
1993-ban. Népfőiskolai szempontból fontos ténye-
ző, hogy a rendszerváltás előtt már hivatalosan is 
megalakult Magyar Népfőiskolai Társaság első el-
nökévé választják.

Számunkra azonban most a tatai tevékenysége, pon-
tosabban a Tatai Népfőiskola elindításában, megala-
pozásában végzett munkája érdekes. (A tudományos 
működése külön előadást érdemelne, amire a jövő 
évben halálának 30. évfordulója apropót is jelent-
het!)

Mielőtt a Tatai Népfőiskola munkájáról-működésé-
ről szólnék, először azokat a barátainkat, szakmai 
elődeinket kell tisztelettel megemlíteni, akik hoz-
zájárultak ahhoz, hogy megismerjük-megismerhes-
sük azokat a dokumentumokat, emlékeket, amelyek 
alkalmasak voltak a régi népfőiskola szakmai tevé-
kenységének bemutatására. A személyek között elő-
ször a gondolat felvetőjének, mai kifejezéssel „öt-
letgazdának” a nevét kell említenem: dr. Márkus 
Jenő református tiszteletes személyében – aki java-
solta a népfőiskola indítását! A következők: a mai 
népfőiskolánk, két alapító tagjának nevét: Kocsis 
Lászlóné könyvtárost/könyvtárigazgatót és dr. Kál-
mán Attila tanár/iskolaigazgató nevét kell kiemelni. 
Ők voltak azok, akik áldozatos munkával – a Tata 
Barátainak Köre támogatásával összegyűjtötték 
a régi népfőiskola dokumentumait, felkeresték az 
akkor még élő szakembereket és volt hallgatókat. 
De nemcsak „begyűjtötték” az emlékeket és doku-
mentumokat, hanem sikerült megjelentetni 1987-
ban a megyei Honismereti Kiskönyvtár sorozatban. 
(Másolatát 2001-ben jelentette meg népfőiskolánk 

az első 5 évről szóló dokumentumokkal együtt.) A 
TBK-nak kiemelkedő szerep jutott a népfőiskola ha-
gyományokra való felhívásban is, hiszen ők hozták 
létre a Magyaryra emlékeztető művészi értékű táblát 
a volt Tóvárosi községháza falán, és a régi népfőis-
kola emléktábláját a volt Sándor-malom épületén, 
az Erzsébet téren.

B. K. emléktáblájának  avatására 2008-ban ke-
rült sor, amihez az is hozzájárult, hogy népfőisko-
lánk kezdeményezéséére akkor szerveztük meg a II. 
Országos Szociális Foglalkoztatási konferenciát, így 
az méltó hátteret nyújtott az emléktábla avatáshoz. 
Nem véletlen, hogy az emléktábla állítók között első 
helyen szerepel a Tatai Református Egyházközség, 
ezután a Magyary Z. NT, majd az országos Magyar 
Népfőiskolai Társaság, és végül, de nem utolsó sor-
ban a Károli Gáspár Református Egyetem. (Az em-
léktábla bronz plakettjét Bozó József éremművész 
készítette, amelyet néhány évig a népfőiskola elis-
meréseként adományoztunk…)

   Felvetődhet a kérdés, hogy miért ide, a Kamaldu-
li-házra került az emléktábla. Ennek egyszerű oka 
van, itt volt a legtöbb népfőiskolai tanfolyam – csak 
az első működött az Erzsébet téren, az utána követ-
kező 4 már ebben az épületben volt. (Az utolsó kettő 
meg már az új „székházban”, az Új út 9. sz. alatt, 
mint szövetkezeti népfőiskola.)

Benda K. emlékének őrzését segítette-szolgálta, 
hogy már az első Népfőiskolai Hírmondóban helyet 
kapott, de később is a különböző évfordulók, konfe-
renciák alkalmából tőle vett idézetekkel és/vagy róla 
szóló írásokkal emlékeztünk rá és fontos szerepére, 
amelyet betöltött a Tatai Népfőiskola elindítása és 
elfogadtatása érdekében.

Benda K. egyik önéletrajzában így idézi tatai 
tevékenységét:

A népfőiskolákkal ugyanis korábban már behatóan 
foglalkoztam, Tatán a Magyar Közigazgatás-tudo-
mányi Intézet megbízásából (Magyary Zoltán) több 
éven át népfőiskolát vezettem és a népfőiskolákról 
több tanulmányom is jelent meg. 1943 elején,…
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Magyary Zoltán – a népfőiskola megnyitásakor 
mondta: (A Tatai Népfőiskola /1940-1944/ emlékei-
ből, Tatabánya, 1987)

„Az első tatai népfőiskola megnyitására gyűltünk 
egybe. Ez nevezetes esemény nemcsak Tatának és 
ennek a járásnak az életében, hanem felfigyel ránk 
az egész ország… Népfőiskola pedig azt jelen-
ti, hogy a néphez igazodik, a nép számára van, azt 
nyújtja, amire a népnek szüksége van.”

Benda Kálmán – Előszó (u.o.)

„Ezek között a népfőiskolák között különleges he-
lyet foglal el a tatai népfőiskola. Világi iskola volt, 
nem tartozott egyik egyházhoz sem, előadói és hall-
gatói között az ország minden vallását megtalálhat-
tuk, ahogy tudatosan igyekezett a parasztság minden 
rétegéből verbuválni tagjait.”

Kálmán Attila emlékező írásában így idézi meg 
B.K. tatai tevékenységét, jelentőségét: Tanulmá-
nyait és tapasztalatait fölhasználva írta meg a Nép-
főiskolai Útmutatót, amelyet más népfőiskolák is 
hasznosítottak. (1942-ben a Vallás és Közoktatási 
Minisztériumban a népfőiskolák ügyeit intéző rész-
leg vezetője lett.)

   

A Tatai Népfőiskola volt az ország első, nem egy-
házi szervezésű népfőiskolája. Jelentős támogatást 
kapott a Közigazgatás-tudományi Intézettől (dr. 
Magyary Zoltán), a Kertészeti Egyetemtől (dr. Csi-
ky János), a tatai járás főszolgabírójától (Reviczky 
István, később Komárom vármegye alispánja), a 
meghívott ún. népi íróktól (Kovács Imre, Veres Pé-
ter, Somogyi Imre, Szabó Pál, Darvas József, Erdei 
Ferenc…) 

… Amikor 1979-ben Kocsis Lászlónéval, a tatai 
Móricz Zsigmond Városi Könyvtár igazgatójával 
elhatároztuk, hogy megkíséreljük az egykori nép-
főiskolások még élő tagjainak felkutatását, a megyei 
lapban feladott hirdetésre csak a naszályi Rabi Ist-
ván jelentkezett. Rögtön az első öt tanfolyam név-
sorával és néhány tanáruk nevének említésével. (Itt 
kell megemlítenem, hogy amikor sikerült ’95-ben a 

népfőiskolai egyesületünket megalakítani, ő lett az 
első „tiszteleti” tagunk!)

Benda Kálmán első telefonhívásomra azonnal 
fölajánlotta, hogy a lakásán összehívja az akkor még 
élő, s vele kapcsolatot tartó egykori tatai népfőisko-
lai tanárokat. 

Erre március 21-én került sor, s így folytatja írá-
sát: … Kocsisné Marikával együtt két magnókazet-
tányi visszaemlékezést rögzítettünk a professzor úr 
lakásán vele, valamint dr. Kiss Istvánnal, Körössy 
Józseffel, dr. Lovász Jánossal és dr. Szaniszló Jó-
zseffel.  Ugyanakkor megkaptuk Benda professzor 
úr Tatai Népfőiskoláról megőrzött hatalmas, rende-
zett cikk és kézirat dokumentumait a tatai helytör-
téneti  gyűjtemény számára. (Ez óriási jelentőségű 
szakmai értéket jelentett városunk szempontjából!)

  A fenti rövid idézetek jól illusztrálják és bizonyít-
ják, hogy Benda Kálmánnak kiemelkedő szerepe 
volt a Tatai Népfőiskola sikeres elindításában és a 
tatai népfőiskolai hagyományok megalapozásában. 
Érdemes arra, hogy számon tartsuk tatai tevékeny-
ségét és ápoljuk emlékét.

Ezt a törekvésünket tükrözi, hogy a Tatai Járás fej-
lesztését és az egész megyét érintő szakmai kez-
deményezések vezetői – Magyary Zoltán, Kiss 
István – után, Benda Kálmán és az általa végzett 
szakmai munka is bekerült a tatai értéktárba.

   Kérem Önöket, hogy hajtsunk fejet emléktáblája 
előtt és fejezzük ki ezzel is köszönetünket, és hálán-
kat Benda Kálmánnak a végzett eredményes mun-
kájáért, erkölcsi és emberi példájáért születésnapja 
110. évfordulója alkalmából!

Tata, 2023. XI. 27.

Keresztesi József 
az MZNT alapító tagja, kezdeményezője, 

örökös tiszteletbeli elnöke
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Szakköreinkről

Bútorfestés

            

(Képeinken a megrajzolt  
és a fára festett motívumok)

Újra izgalmas és népszerű szakkör indult az ősszel 
nálunk.  A Nemzeti Művelődési Intézet és a Fehér 
Liliom Népfőiskola által létrehozott kezdeményezés 
elsősorban közösségteremtő, közösségépítő célzat-
tal jött létre a hagyományőrzés értékein keresztül. 
Minden szakkörünk 5 fővel indult és 20 alkalmat 
ölel fel.

Hétről hétre összejövünk a Bercsényi u. 1 szám alatt 
a kézműves termünkben, ahol hagyományőrző népi 
iparművészekkel felvett oktató videókon keresztül 
együtt tanulhatjuk meg ennek a régi mesterségnek 
az alapjait.

A résztvevők ismerkednek a kalligrafikus betűírás-
tól a különböző tájegységekre jellemző képi és mo-
tívumvilággal. Elkészíthettük a saját betű-botunkat, 
ami a keretek festésénél hasznos és szükséges szá-
munkra. Csiszolunk, alapozunk, festünk, vaxolunk. 
A sok gyönyörű árnyalat, a színek kikeverése is gya-
korlott kezeket kíván, ezekről szerzünk hasznos tu-
dást a 20 szakköri alkalom során.

(Képünkön a hagyományos népi motívumok)

A bútorfestő szakkör mentén egy olyan élő közösség 
látszik kialakulni, amely egymást segíti, támogatja, 
és a foglalkozásokon túl is él és működik.  A szak-
kört Vigh Anita szakkörvezető vezeti. Majd 2024 
őszén indítjuk új szakköreinket, kövessék figyelem-
mel Népfőiskolánk Facebook oldalát és egyéb csa-
tornáinkat, ahol a friss híreinket közzétesszük.  

Gyertyakészítő szakkörünk

Nagyon lelkesen kezdtük a gyertyakészítést, lépés-
ről lépésre a kisebb munkáktól haladunk a nagyobb 
lélegzetvételű gyertya alkotások felé. Például, az 
úszógyertyát, műlépből készülő feltekert gyertyát, 
a kis szilikonformába öntött méhecskés mintázatú 
méhviasz gyertyákat már megtanultuk elkészíte-
ni. Készítünk még mártott gyertyát, tömbgyertyát, 
Balázs gyertyát, adventi gyertyát, kegyeleti, kávés, 
színes, forgács-, esküvői, kétszínű, mintázott gyer-
tyákat.  Szakkörünk kedves tagjai sokszor hoznak 
olyan egyéb kis tárgyakat, üvegeket, tálkákat, tartó-
kat, dióhéjat, tojáshéjat stb., amibe még szorgalmi 
feladatokat is fogunk tudni készíteni. 

A közös munka közben megismerjük a paraffin tu-
lajdonságait, használunk gyertyáinkhoz sztearint 
(mely lassítja az égést), színezéket, gyöngyöket, fű-
szereket, illóolajokat is. A szakkört Vigh Anita szak-
körvezető vezeti.  A közös alkotás után otthonunk-
ban élvezhetjük a saját készítésű gyertyáink fényét. 
Ajándéknak is nagyon különleges lehet egy-egy 
egyedi darab az így ünnepek közeledtével.

Szöveg és fotók: Vigh Anita

A nemezelő és szövő szakköreink

 A Népfőiskolánk szervezésében folyamatosan mű-
ködő szakköreink közül a nemezelő és a bútorfestő 
szakkört már másodszor indíthattuk el.
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Éltünk a lehetőséggel, hiszen újra dolgozhatunk a 
már jól ismert alapanyagokkal. A nemez természe-
tes anyaga évezredek óta része minden kultúrának, 
fenntarthatóság szempontjából is nagyon lényeges. 
A folyamat is környezetbarát, mivel nincs szükség 
kémiai vegyszerekre vagy erős energiaforrásokra.

Maga az alapanyag a gyapjú abból a szempontból 
is fontos, hogy nagyon egészséges. A benne lévő 
lanolin jó hatással van az emberi szervezetre, eny-
híti az ízületi-reumás fájdalmakat. Tehát, jó viselni 
és a mi esetünkben szakkörösként, jó vele dolgozni. 
Csodálatos színes gyapjút gyúrunk nemezzé hétről 
hétre. Első alkalommal megismerkedtünk a nemez 
történetével, régészeti és néprajzi szempontból. 
Majd lényeges technikai fogásokat ismerhettünk 
meg: az alapanyag előkészítéséről, a tisztítás, festés 
folyamatáról. A vizes-szappanos eljárást használva 
elkészítettük az első színes képünket. Fantáziánkat 
és kreativitásunkat maximálisan kihasználva alkot-
hatunk. Nagyon várom a következő alkalmakat!

A szövő szakkörünkkel kapcsolatban is ugyanígy 
érzek. Minden alkalommal új szövésfajtát tanulunk, 
gyarapodik tudásunk. Bár az első szakköri alkalom-
mal meggyűlt a bajunk a szövőkeret felvetésével, 
mostanra már a vászonkötés különböző fajtáit is 
megismertük. A kender és gyapjúszálak színesen dí-
szelegnek a kezünk nyomán.

2024 májusában fog befejeződni a szakköreink húsz 
alkalmas sorozata. Addigra sok szép terméket fo-
gunk alkotni. Szeretnénk ezt másokkal is megoszta-
ni, erre lehetőség nyílik majd májusban egy kiállítás 
keretében. Melyre sok szeretettel várjuk a kedves 
érdeklődőket!

Farkasdi Tünde  
szakkörvezető  

Levente Péter születésnapi köszöntése  
a tatai népfőiskolán

Amint szokták volt mondani: kicsit késve, de annál 
nagyobb szeretettel köszöntöttük Tatán november 
elején a Piarista rendházban a Magyary Z. Népfőis-
kolai Társaság részéről Levente Péter művész urat, 
az országosan ismert Péter Bátyót 80. életéve betöl-
tése alkalmából!

(Képünkön a népszerű házaspár)

Hogy miért is most került erre sor, ennek én is oka 
vagyok. A születésnapja májusban van, ezért a sze-
mélyes kapcsolatok révén is tudtam, hogy szervez-
nek Pesten egy köszöntő alkalmat, amelyre elkészí-
tették a munkatársak az elnökünk, Borsó Tibor által 
aláírt oklevelet, s vállaltam, hogy eljuttatom az éri-
tett részére. (Az biztos volt, hogy részt veszek majd 
ezen az alkalmon.) Sajnos, az oklevelet elfeledtem 
magamhoz venni, így az átadása is elmaradt… Mit 
tegyek? Ezen hosszasan nyűglődve, közben jött a 
nyár, végül az a gondolat vetődött fel, hogy érdemes 
lenne szervezni erre egy helyi alkalmat. A gondolat 
meghallgatásra talált elnökünknél, és elkezdtük an-
nak szervezését, előkészítését.

Minden rendezvény esetében felmerül a kérdés, 
hogy a potenciális közönség hogyan fogadja, meny-
nyire fog érdeklődni iránta. Izgalommal vártuk 
a tervezett napot, ahol rám hárult a feladat, hogy 
számba vegyem, illusztráljam a Levente Péterrel 
és a házastársa, Döbrentey Ildikóval kialakult több 
mint 20 éves kapcsolatot, a népfőiskolával kialakult 
szakmai együttműködést.

Nem csalódtunk… A közönség csak gyűlt, csak 
gyűlt, a székek megteltek, sőt elfogytak, végül még 
a folyóson ültek a barátok-érdeklődők, akik meg-
tisztelték részvételükkel Levente Pétert! Szűk lett a 
Magyary terem, több mint 70 fő vett részt a progra-
mon! Elsőnek Borsó Tibor elnökünk köszöntötte és 
méltatta az ünnepelt érdemeit, majd városunk pol-
gármestere, Michl József vette át a szót, és méltatta 
Péter barátunk munkásságát, működését, a várossal 
való kapcsolatát.

Ezt követően került sor az általam válogatott fo-
tó-összeállítás vetítésére, amelyekhez kapcsolódva 
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sorra kerültek az első személyes héregi találkozást 
követő szakmai programok dokumentumai. Ezek 
között kiemelkedő helyet kaptak a Minek a házas-
ság? sorozatok felvételei, a Tanácsadó testületünk-
be való bekapcsolódásuk és más fontos események, 
amit a népfőiskola keretei között szerveztünk. És 
azzal, a ma már klasszikusnak számító szöveggel 
zártam a vetítést, ami így hangzik és az idősebbek 
ma is emlékeznek rá:

Véget ért a móka mára, zárul Miki móka tára.  
De ha tetszett, nemsokára visszavárhat:  
Jóska, Sára, Tercsi, Fercsi, Kata, Klára  

és valahány név a naptárba!  
Eljövök még hozzátok! Viszontlátásra pajtások!

Amit az is bizonyít, hogy együtt énekelték a fenti 
sorokat az ünnepelttel a közönség soraiból nagyon 
sokan. Ezután végül sor került az oklevél és az aján-
dékok átadására. S itt még nem ért véget a program, 
mert Levente Péter és Döbrentey Ildikó is hozott 
ajándékot számunkra, és egy rövid játékos párbe-
széddel lepték meg a közönséget az Égből pottyant 
új mesék (Döbrentey Ildikó) című kötetből a Titkok 
titka c. mese dramatizált előadásával. És természe-
tesen a közönség sem maradt néma, közülük is vol-
tak néhányan, akik megszóltak és felidézték kedves 
élményeiket, amelyek Levente Péterhez kapcsolód-
tak.

Keresztesi József

„Közös akarat, tapasztalat és muníció”  
– avagy egyedül mindig nehezebb,  

mint közösségben

Vasvár és Agyagosszergény után Kiscsőszre szólt a 
meghívás a Hálózati Műhelynapok programsorozat 
következő alkalmára. Mi, a meghívott tagok már 
rutinszerűen regisztrálunk, készülünk és indulunk 
a közös eszmecserére, örömmel és kíváncsisággal 
várva egy újabb szervezet jó gyakorlatainak és mód-
szertanának, működési helyszínének megismerését, 
találkozást a kollégákkal, és nem utolsó sorban a kö-
zös szellemi töltekezést.

             

A hálózati műhelynap első akkordja általában a 
vendéglátók bemutatkozása: tevékenységeik, pro-
jektjeik, programjaik, partnerségük rendszerének 
elénk tárása. Először Kovács Norbert „Cimbi” vá-
zolt átfogó képet az Élő Forrás Hagyományőrző 
Egyesületről és a Hunyor Népfőiskoláról. Szakmai 
tapasztalatként, jó gyakorlatként vehetők át például 
az olyan elemek, mint a beszélgetős Asszonyklub, 
a legkisebbek és a fiatalok megszólítása és sikeres, 
hosszú távú bevonása, a hátrányos helyzetű gyerme-
kek megsegítésére létrehozott Élő Forrás Tanoda, 
valamint a Közelítés Program. Ez utóbbiról külön 
hallhattunk összefoglalót dr. Csermák Zoltán egy-
kori médiaszakembertől is.
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A műhelynap sokféle módszertani megvalósulása 
is igazából egy külön fejezetet kívánna. Itt most ki-
emeljük a kerekasztal-beszélgetést, mely Oravecz 
Edit, Hoffner Tibor és Hartyándi Jenő művelődési 
szakértőkkel zajlott „Cimbi” moderálásával. Az év-
tizedekkel ezelőtti közösség- és kultúraszervezés 
közös élményei mellett szó esett néhány jó gyakor-
latról is, mint például a fesztivál „köztivállá”, vagy a 
programok mellé illesztett büfé ún. „közösségi asz-
tallá” való átnevezése. Ez utóbbi esetében belépő-
jegy helyett mindenki valamilyen saját elemózsiával 
járul hozzá a közös étkezéshez.

A szakmai tartalom folytatásaképpen Dr. Baloghné 
Uracs Mariann, az NMI Veszprém Vármegyei igaz-
gatója tartotta meg előadását „Hálózatok, együttmű-
ködések a közművelődésben” címmel. Hallottunk a 
Látópontok Hálózatáról is, mely egy új kezdemé-
nyezés. Lényege, hogy közművelődési jó gyakorlat-
tá emelhetjük mindazt, amiben mi kiválóak vagyunk 
– s ehhez csak jelentkeznünk kell és megragadni a 
bemutatkozás lehetőségét. 

Bagyura Ferenctől a Hunyor-Marcal-mente Tájegy-
ség Értéktár rövid bemutatását hallhattuk, majd a 
vendéglátók ismertették még a kiscsőszi termelői 
piac működését és a szervezet finanszírozásának 
sarkpontjait. 

A közösen elfogyasztott, finom házi ízeket felvo-
nultató ebéd után a házigazdák büszkén kalauzolták 
körbe hálózati vendégeiket a megvalósult beruházá-
sok, új közösségi terek falai között. Így vált komp-
lex élménnyé a szakmai látogatás: sok-sok, másutt 
is hasznosítható, átvehető jó gyakorlat, megannyi 
szakmai tapasztalat átvétele, a közösség, az össze-
tartozás megélése mellett az álmok, elképzelések 
megvalósulása, a kézzel fogható eredmények meg-
tekintése.  

Szöveg és fotók:  
Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette
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VI.IKSZ Börze – ahol szerencsésen találkozott a 

kereslet és a kínálat

Van egy jól bevált receptünk: hívj meg több száz di-
ákot, adj melléjük fogadó szervezeteket, helyezd el 
őket egy nagy térben, hogy kényelmesen elférjenek. 
Hagyd, hogy szépen vegyüljenek - garantáltan egy-
másra fognak találni!

Népfőiskolánk már 6. alkalommal rendezi meg Tata 
Város Önkormányzatával és a TAVIDÖK-kel kar-
öltve a tatai IKSZ Börzét. Eddig összesen 3000 diák 
élt a lehetőséggel, és 52 szervezet várta évről évre 
az önkéntes munkára jelentkező fiatalokat. Minden 
középiskolás feladata, hogy érettségi vizsgájáig tel-
jesítse az 50 órányi iskolai közösségi szolgálatát. 
Szerencsés esetben ez saját döntés alapján történik, 
a diákok maguk választják meg az önkéntes munká-
juk jellegét. Hogy milyen lehetőségek állnak rendel-
kezésükre, ebben segíti őket az IKSZ Börze. 

A tatai Güntner Aréna és Sportcsarnok ad helyet a 
programnak, hiszen bőven kell hely a standoló szer-
vezeteknek is, és az érkező diákseregnek is. Idén 340 
középiskolás látogatott el a börzénkre, és 28 kiállító 
szervezet várta őket. A cél ilyenkor, hogy a fiatalok 
minél teljesebb képet nyerjenek az adott tevékeny-
ségről, megismerjék a szervezet folyamatosan vég-
zett feladatait, célcsoportját, céljait, eredményeit. 
Így kerülnek ki a standokhoz a szemléltetőeszközök 
(játékok, színes szóróanyagok), a mindennapi mun-
kavégzés tartozékai (munkaruhák, munkavédelmi 
felszerelések stb.), sőt még folyamatosan vetített 
kisfilmeken is láthatóak a munkás hétköznapok. A 
diákok megállnak a standoknál, kérdezhetnek, ér-
deklődhetnek, fölpróbálhatják a munkaruhákat, kéz-
be vehetik az eszközöket, a felszereléseket. Ott a 
lehetőség, csak élni kell vele.

Idén még egy külön feladattal is bővült a diákok sze-
repköre: Tata vezetése benyújtja pályázatát a 20.27. 
évi Európai Ifjúsági Főváros címre, ezért az arénába 
látogató tanulók egy QR kód segítségével, kérdőív 
kitöltésével vehettek részt ebben a folyamatban. 

Az esemény során a fő szervező Magyary Zoltán 
Népfőiskolai Társaság a TAVIDÖK-kel partnerségi 
megállapodást kötött a további szoros együttműkö-
dés jegyében – Borsó Tibor elnök és Ködmön Kris-
tóf diákpolgármester közreműködésével.

Szöveg: Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette 
Kép: Vigh Anita

Csoportkép - VI.IKSZ Börze
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Dr. Nagyháziné Szabó Bernadette

Készítette: Baráth Nyomda Kft.
2890 Tata, Frankel Leó utca 12., Tel./Fax: 34/586-375

E-mail: barathnyomda@gmail.com
Nyomdai előkészítés: Imre Attila Dilesz

Akkreditációs szám: B/2021/002412

Levente Péter köszöntése

Standunk a Városi diáknapon

Önkéntes diákok a Magyary e-ponton

NMI szakmai nap

Szakmai nap a Nemzeti Művelődési Intézettel

Az Őszi Szabadegyetem pillanatképe

Az MZNT a Kárpát-medencei  
Népfőiskolai Hálózat alapító tagja


